
GRAM AUR = 143,3354 RON FRANC ELVEÞIAN = 3,5569 RON EURO = 4,4040 RON DOLAR = 3,3284 RON

Joi, 25 iulie 2013, nr. 137 (4989), anul XXII 16 pagini 2 lei

Banca centralã a Cehiei
preferã mãsurile de
relaxare monetarã

Guvernatorul bãncii centrale a
Cehiei, Miroslav Singer, a semnalat
cã va menþine mãsurile de relaxare
monetarã, dat fiind cã lipsesc riscuri-
le inflaþioniste.

Singer a declarat, citat de Bloom-
berg: “Ceska Narodni Banka va
menþine dobânzile aproape de zero
într-un viitor îndelungat, deºi condi-
þiile monetare au fost relativ relaxa-
te. În situaþia în care costurile de
împrumut nu mai pot fi reduse, slãbi-
rea coroanei este urmãtorul instru-
ment pe care responsabilii cu politi-
ca monetarã ar putea sã-l foloseascã
pentru relaxare”.

Banca centralã a Cehiei a redus
dobânda de trei ori anul trecut, pânã
la nivelul minim record de 0,05%, în
timp ce dobânda Bãncii Centrale Eu-
ropene este de 0,50%, de asemenea
minim record.

Guvernul britanic a
încheiat un acord de
transparenþã cu bãncile
majore

Guvernul britanic a încheiat un
acord cu principalele bãnci retail din
þarã pentru furnizarea de detalii pri-
vind operaþiunile locale de creditare
a sectorului de afaceri.

(Citiþi articolul integral în pag. 16)
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Piaþa noastrã de capital,
retrogradatã de Morgan Stanley
l Kenya, singura piaþã de capital de frontierã cu
mai multe retrogradãri decât România

Compania americanã de cercetare
ºi evaluare MSCI (Morgan Stanley
Composite Index) a redus calificati-
vul acordat pentru trei dintre princi-
palele caracteristici ale pieþei noastre
de capital ºi a îmbunãtãþit doar unul,
conform unui raport furnizat de in-
stituþie.

Conform MSCI, piaþa de capital
din þara noastrã a fost retrogradatã
pentru statutul depozitarului, practi-
ca împrumutului de acþiuni ºi vânza-
rea în lipsã, însã ºi-a îmbunãtãþit
practicile de decontare.

Deºi existã anumite reglementãri
pentru vânzarea în lipsã ºi împrumu-

tul de acþiuni, ele nu se pot face efec-
tiv pe piaþa noastrã de capital, fiind
acceptate în majoritatea statelor lu-
mii. Alte pieþe de capital de frontierã
în care aceste practici sunt interzise
sau insuficient reglementate sunt
Croaþia, Kazahstan ºi Slovenia.

În ceea ce priveºte depozitarul,
MSCI a decis sã înrãutãþeascã califi-
cativul acordat acesteia de la “++” la
“+”, din cauza lipsei de eficienþã a
lanþului comunicaþional dintre Depo-
zitarul Central ºi brokeri ºi custozi.

SIMONA ªERBÃNESCU

(continuare în pagina 5)

Cupru Min, din amânare în amânare
l OPSPI republicã anunþul de intenþie la Cupru Min l Gheorghe Iordache,
directorul Cupru Min: „Anunþul de intenþie va fi republicat pentru
asigurarea transparenþei procesului”

Un nou anunþ de intenþie
pentru atragerea unor in-
vestitori la Cupru Min

Roºia Poieni va fi publicat de Ofi-
ciul Participaþiilor Statului ºi Priva-
tizãrii în Industrie, în perioada ur-
mãtoare, dupã ce, la prima strigare,
nu s-a prezentat decât o singurã
companie care a îndeplinit
condiþiile, potrivit declaraþii-
lor directorului de la Abrud,
Gheorghe Iordache.

Domnia sa ne-a declarat,
ieri, cã, împreunã cu repre-
zentanþii din Ministerul Eco-
nomiei, a decis sã amâne ter-
menul pentru depunerea ofer-
telor preliminare, urmând sã
fie întocmit un alt anunþ de in-
tenþie, care sã fie publicat atât în þarã
cât ºi în strãinãtate.

Directorul general al societãþii cu-
prifere de la Roºia Poieni a justificat
necesitatea redactãrii unui alt anunþ
pentru a fi evitate posibile acuzaþii
de lipsã de transparenþã în modul în

care va fi derulat procesul atragerii
unor investitori.

Surse apropiate proiectului cupri-
fer ne-au relatat cã amânarea proce-
sului de investiþii vine pe fondul
unor solicitãri ale companiei Glen-
core, care a cerut o prelungire a ter-
menului pentru depunerea ofertei

preliminare.
În ceea ce priveºte companiile in-

teresate de investiþiile în cupru de la
Roºia Poieni, directorul societãþii
ne-a mai spus cã numãrul se poate
schimba, o situaþie clarã urmând sã
aibã abia dupã republicarea anunþu-

lui de intenþie.
„Poate sã fie una, pot fi chiar ºi un-

sprezece companii interesate de Cu-
pru Min, însã vom ºti dupã ce OPSPI
va republica anunþul”, a menþionat
Gheorghe Iordache.

Republicarea anunþului de inten-
þie de la Cupru Min bulverseazã pro-

cesul de atragere a investitori-
lor, dat fiind faptul cã trebuie
stabilit un nou calendar al eta-
pelor necesare stabilirii unui
contract de asociere la Abrud.

Potrivit actualului anunþ de
intenþie pentru investiþii la
Cupru Min, contractul de
asociere dintre societatea cu-
priferã ºi viitorul investitor va
avea o duratã de ºapte ani, cu

un an de graþie, livrãrile de cupru
urmând sã fie efectuate din cel de-al
doilea an al contractului, potrivit
anunþului cu pricina.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 2)

EXCLUSIVITATE

Niþã, pus la colþ
de Comisia Europeanã

M
inistrul delegat pentru
Energie, Constantin
Niþã, a afirmat, în mod
incorect, pe 23 mai, cã

existã acordul Comisiei Europene
(CE) pentru ordonanþa care amânã,
pentru trei ani ºi jumãtate, acordarea
unei pãrþi importante a certificatelor
verzi pentru producãtorii de energie
regenerabilã, aratã o scrisoare care a
intrat în posesia ziarului BURSA.
„Nu avea cum sã existe un astfel de
acord pentru cã modificãrile din or-
donanþã nu ne-au fost pre-notificate,

aºa cum am solicitat”, precizeazã
scrisoarea trimisã Departamentului
pentru Energie de responsabilii cu
Concurenþa ai Comisiei.

În documentul citat, reprezentan-
þii CE atrag atenþia asupra faptului
cã, pe 22 mai, au indicat clar Depar-
tamentului Energiei cã mãsurile din
ordonanþã trebuie pre-notificate Co-

misiei Europene înainte de adopta-
rea ºi aplicarea lor. Acest lucru nu s-a
întâmplat, ordonanþa fiind adoptatã
pe 4 iunie ºi intrând în vigoare de la 1
iulie.

Vizibil deranjaþi de situaþie, ofi-
cialii CE anunþã Departamentul pen-
tru Energie cã a primit mai multe
plângeri de la investitori în urma mo-

dificãrii sprijinului acordat energiei
verzi, solicitã rãspunsuri clarifica-
toare la aceste plângeri, dar ºi notifi-
carea mãsurilor stipulate în ordonan-
þa buclucaºã. Comisia precizeazã cã
exceptarea marilor consumatori de
energie de la plata certificatelor verzi
este o mãsurã care trebuie neapãrat
notificatã înainte de aprobare ºi cer
autoritãþilor noastre sã clarifice care
sunt acele mãsuri pentru modificarea
schemei de sprijin pentru energia cu-
ratã, pe care considerã cã nu trebuie
sã le notifice Comisiei.

Efectul amânãrii acordãrii unei
pãrþi importante a certificatelor verzi
este reducerea cu o treime a costuri-
lor consumatorilor pe aceastã com-
ponentã, care se regãseºte facturatã
separat în facturi. În urma adoptãrii
Ordonanþei de Guvern, pentru se-
mestrul II al acestui an, ANRE a di-
minuat cota obligatorie de certificate
verzi pentru consumatorii finali.
Ponderea certificatelor verzi se re-
duce, astfel, de la 0,051 lei/KWh la
0,034 lei KWh. De la 1 iulie 2013,
cota obligatorie a scãzut la 0,191
certificate verzi/MWh, de la 0,2117
certificate/MWh (valoare valabilã
pentru prima jumãtate a anului).

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 4)

Coabitarea CFR
e marfã!
Se înºalã cine îºi imagineazã cã

Gruia Stoica ar fi trebuit sã
poarte 200 de milioane de

euro, în buzunarul de la vestã, ca sã
cumpere din raft CFR Marfã; este
absolut normal sã nu aibã banii,
pentru cã astfel de achiziþii se fac,
îndeobºte, pe credit sindicalizat.

Ceea ce pare, însã, îndeajuns de
curios este cã nu reuºeºte sã alinieze
banii dupã câºtigarea licitaþiei, un
fapt care se deduce din aceea cã a
încercat sã mobilizeze “Directora-
te-General for Competition” al Co-
misiei Europene ca sã anule-
ze licitaþia, urmãrind sã nu
piardã banii pe care i-a depus
drept garanþie.

În acelaºi timp, a încercat
sã se alieze cu americanii de
la OmniTRAX, cei care i-au
fost contracandidaþi la
cumpãrarea CFR Marfã ºi care au
contestat licitaþia (în cazul unei
reuºite, ar rezulta o operaþiune care,
în limbaj bursier, ar fi echivalenta
unui “front running”).

Bãsescu joacã þonþoroiul, rãz-
bunându-se pe toatã lumea:

Pe Gruia Stoica, pentru cã ºi-a ales
PNL drept vestibul al licitaþiei, pen-
tru ca, în ulterior, sã intre în sufrage-
ria PSD;

Pe Victor Ponta, ca sã nu se dero-
beze de rãspunderea eºecului priva-
tizãrii CFR, aºa cum se prefigureazã
cã se va sfârºi (la capãt, Ponta va
avea douã ghiulele – la un picior
CFR, la celãlalt, Oltchim);

Pe Crin Antonescu, amânând nu-
mirea lui Ovidiu Silaghi, ca ministru
al Transporturilor (în ograda cãruia
s-ar afla CFR Marfã), redeschizând
conotativ cazul procurorului George
Bãlan (dimpreunã cu consilierul sãu
Marcel Sâmpetru ºi ºeful DGIPI
Ilfov, Mihai Vlad, acuzaþi de încer-
care de ºantaj politic, pe baza divul-
gãrii de informaþii secretizate).

Încercarea lui Ponta sã-i arunce
cãrbunele încins în mâna lui Bã-
sescu, trimiþând privatizarea CFR
Marfã spre avizare la CSAT (unde

ºef este preºedintele), a fost
respinsã printr-o loviturã de
“rever” de Bogdan Oprea,
purtãtorul de cuvânt prezi-
denþial, care a comunicat cã
în atribuþiile CSAT nu figu-
reazã sã avizeze contracte
de privatizare.

Traian Bãsescu pare cã urmãreºte,
în principal, sã anuleze avantajul
prezidenþiabilului Victor Ponta (de
Crin Antonescu nu se sinchiseºte, de
fapt), dar, trebuie sã observãm ºi cã,
în realitate, nici mãcar nu este prea
greu, pentru cã Ponta se împleticeºte
ºi fãrã sã-i punã piedicã.

În timpul ãsta, FMI stã cu ochii pe
noi, iar preºedintele ºi premierul îºi
dau la gioale, pe sub bancã, zâmbind
frumos la doamna UE, care le-a ce-
rut coabitarea. n
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Bãncile din zona euro
au îmbunãtãþit condiþiile
pentru creditele de consum

Bãncile din zona euro au îmbu-
nãtãþit, în trimestrul al doilea
din 2013, pentru prima datã

din 2007, condiþiile pentru acordarea
creditelor de consum, însã au înãsprit
standardele de creditare pentru com-
panii ºi cele privind ipotecile, deºi nu
se aºteaptã la revenirea cererii în ur-
mãtoarele luni, conform Bãn-
cii Centrale Europene (BCE).

BCE menþioneazã cã 7%
din bãncile care au luat parte la o
analizã a sa (derulatã în perioada 19
iunie – 4 iulie, pe 132 de entitãþi)
ºi-au înãsprit criteriile de creditare a
companiilor, procentul fiind similar
cu cel înregistrat în trimestrul întâi.

“Riscurile cu care se confruntã de-
bitorii ºi incertitudinile macroeco-
nomice au fost, în trimestrul al doi-
lea, principalii factori care au afectat
politicile de creditare”, noteazã BCE
în raportul sãu trimestrial.

BCE aratã cã mai puþine bãnci se

aºteaptã la o înãsprire a reglementã-
rilor privind creditarea în perioada
iulie - septembrie, deºi condiþiile de
finanþare pentru aceste instituþii s-au
îmbunãtãþit în ultimele luni.

Amintim cã, luna trecutã, Autori-
tatea Bancarã Europeanã (EBA) a
anunþat cã va lansa o nouã rundã de

teste de stres în sectorul ban-
car din regiune, în trimestrul
al doilea din 2014, când

Banca Centralã Europeanã va finali-
za analiza bilanþurilor acestor insti-
tuþii de credit, pe care le va suprave-
ghea în mod direct. BCE va realiza,
în trimestrul întâi din 2014, o analizã
a calitãþii activelor ºi bilanþurilor
contabile aparþinând unui numãr de
130 de bãnci din zona euro, care vor
intra în supravegherea sa directã.
Ulterior, aceasta va servi la testul ge-
neral de stres care va fi efectuat de
cãtre EBA, în colaborare cu BCE, în
trimestrul al doilea din 2014. (V.R.)

BANCI

Autoritãþile au înþeles, la începutul

acestui an, cã trebuie sã modifice

cumva schema de sprijin pentru

stimularea producþiei de energie

regenerabilã (eolianã, solarã, bio-

masã, hidro). Numai cã intenþia

bunã de a uºura facturile consu-

matorilor a fost aplicatã prost,

printr-o ordonanþã de urgenþã

care adoptã o salatã de mãsuri.

Investitorii s-au plâns la Comisia

Europeanã care investigheazã ca-

zul. Mai mult decât atât, autoritã-

þile noastre nu au notificat Comi-

sia înainte de avizarea mãsurilor

de modificare a sprijinului acordat

energiei curate. Astfel, reducerea

facturilor consumatorilor ar putea

deveni un vis.

STATUL VREA SÃ-ªI VÂNDÃ ACÞIUNILE PE BURSÃ

Listarea Romtelecom
nu exclude fuziunea cu Cosmote

Guvernul a decis, ieri, sã
vândã, pe Bursa de Valori
Bucureºti, pachetul minori-

tar de acþiuni deþint de stat în com-
pania de telecomunicaþii. Întrebaþi
ce se întâmplã, în acest con-
text, cu proiectul fuziunii
Romtelecom-Cosmote, repre-
zentanþii Ministerului pentru
Societatea Informaþionalã
(MSI), ne-au rãspuns: „Nu
excludem aceastã fuziune.
Consultanþii care ne vor asista
în finalizarea privatizãrii
Romtelecom vor alege cea
mai bunã soluþie”.

Ieri, dupã ºedinþa de Guvern, Dan
Nica, ministrul pentru Societatea
Informaþionalã, a declarat: „Credem
cã vânzarea de acþiuni ºi ieºirea sta-
tului român din acþionariat, având în

vedere cã investitorul privat deþine
majoritatea acþiunilor, este varianta
viabilã, din toate punctele de vedere.
În acest moment, opþiunea noastrã
principalã de privatizare este cea le-

gatã de listarea acþiunilor la
Bursa din Bucureºti. Consul-
tantul selectat ne va ajuta,
însã, sã identificãm metoda
optimã de finalizare a privati-
zãrii Romtelecom, care sã per-
mitã maximizarea profitului
pentru Statul Român”.

ANA ZIDARU

(continuare în pagina 5)

Citiþi, în pagina 4, articolul intitulat
„Guvernul a aprobat contractul
pentru privatizarea CFR Marfã”.

MAKE


